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(Az ülés kezdetének időpontja: 13 óra 03 perc) 

Az ülés megnyitása, a határozatképesség megállapítása, a napirend 
elfogadása 

FONT SÁNDOR (Fidesz), a bizottság elnöke, a továbbiakban ELNÖK: Jó napot 
kívánok! Szeretettel köszöntöm a bizottság tagjait, köszöntöm a munkánkat segítő 
tisztviselőket, mindazokat, akik figyelemmel kísérik bizottságunk nyílt ülését.  

A napirendtervezetet képviselőtársaim a szokásos módon megkapták, ebben egy 
érdemi napirendi pont szerepel az egyebek mellett. Kérdezem, hogy kérdés, észrevétel 
van-e a napirendi javaslathoz. (Nincs jelentkező.) Amennyiben nincs, akkor szavazunk 
róla. Ki az, aki elfogadja a napirendi javaslatot? (Szavazás.) Egyhangú igen. Ezek 
szerint fogunk haladni. Bizottságunk a helyettesítéseket is figyelembe véve 
határozatképes.  

Magyarország 2024. évi központi költségvetéséről szóló T/4181. 
számú törvényjavaslat  
(Részletes vita a HHSZ 44-45. §-a alapján) 

Az első napirendi pontunk Magyarország 2024. évi központi költségvetéséről 
szóló törvényjavaslat, amely a T/4181. számon került benyújtásra. Ennek a részletes 
vitáját fogjuk lefolytatni. (Pócs János érkezik.)  

A költségvetés, mint ahogy sokan tudják, egy általánostól eltérő szabályrend 
szerint kerül lefolytatásra. Tehát első napirendi pontunk keretében, amelyet most 
megnyitok, szeretném köszönteni Bécsi Józsefet, a Pénzügyminisztérium 
képviseletében. Az első vitaszakaszra térünk rá. Ismertetni szeretném az általános 
szabályokat a költségvetési törvény vitaszakaszához kapcsolódóan. A Mezőgazdasági 
Bizottság vitához kapcsolódó bizottságként folytatja le a jövő évi költségvetésitörvény-
javaslat részletes vitáját. A bizottság csak azokról a módosító javaslatokról foglal állást, 
amelyeket a benyújtó képviselő a bizottsághoz címzett. A tárgyalás sajátossága, hogy 
bizottsági előadó állítására nincs lehetőség, mivel a plenáris ülésen a bizottsági 
jelentések vitája során a Költségvetés Bizottság előadói fogják majd összefoglalni 
valamennyi bizottságnak a vitában elhangzott véleményét. A bizottságnak a részletes 
vitában kialakult véleményét a részletes vitáról szóló jelentés fogja majd tartalmazni. 
Az esetleges kisebbségi véleményeket függelékként kell majd csatolni a részletes vitáról 
szóló jelentéshez, amelyet a kiküldött formanyomtatványon aláírva, szkennelve 
legkésőbb holnap, azaz kedd 10 óráig kell eljuttatni e-mailen a bizottság ismert e-mail-
címére: mb@parlament.hu. Az írásba foglalt bizottsági és kisebbségi vélemény csak 
olyan elemeket tartalmazhat, amelyek a bizottsági vitában elhangoztak, így arra kérem 
képviselőtársaimat, hogy amit szeretnének majd írásban is megjeleníteni, azt most a 
részletes vita első szakaszában legyenek szívesek megtenni. 

Szokásainkhoz híven az ismert két vitaszakaszban fogjuk lefolytatni a vitát. Most 
megnyitom a részletes vita első szakaszát, amelyben képviselőtársaimnak lehetősége 
nyílik a házszabályi rendelkezés 44. § (1) bekezdése alapján véleményüket is majd 
elmondani, de egyben dönteni fogunk a benyújtás szabályosságáról is. Mint ahogy 
mondtam, itt az ülésen köszöntöm Bécsi József főosztályvezető urat, és rögtön meg is 
kérdezem, hogy a házszabályi rendelkezés 44. § (1) bekezdésében foglaltak szerint 
megfelelőnek látják-e a benyújtott indítványt. Kormány- vagy tárcaálláspontot fog 
képviselni a későbbiekben is, amikor az indítványokról döntünk. Erről kérem, 
tájékoztasson bennünket.  

 
BÉCSI JÓZSEF (Pénzügyminisztérium): Köszönöm szépen, elnök úr. 

Tárcaálláspontot tudok mondani, ugye ez a bizottság időrendben az egyik legelső, 

mailto:mb@parlament.hu
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amelyik tárgyalja ezt a részletes vitaszakaszt, úgyhogy egyelőre tárcavéleményt tudok 
mondani. Köszönöm szépen a kérdést, úgy látjuk, hogy a törvényjavaslat megfelel az 
Alaptörvény 36. cikkelyéből eredő tartalmi és formai követelményeknek, ugyanis a 
kormány az előírt határidőben az Országgyűlés elé terjesztette, átlátható módon és 
észszerű részletezettséggel tartalmazza az állami bevételeket és kiadásokat, illeszkedik 
a jogrendszer egységébe, törvényi szinten került előkészítésre, megfelel a nemzetközi 
jogból és az európai uniós jogból eredő kötelezettségeknek, hiszen azokkal 
összhangban van, nem sért ilyen kötelezettséget, valamint megfelel a jogalkotási és 
szakmai követelményeinek, ezt az előkészítés során az Igazságügy Minisztériummal 
folyamatosan egyeztette, és ezzel egyetértett. Köszönöm szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. És most a kormányoldal képviselői nevében 

szeretnék hozzászólni, én is élni szeretnék ezzel a lehetőséggel. Addig az ülés vezetését 
átadom alelnök úrnak.  

 
(Az ülés vezetését Czerván György, a bizottság alelnöke veszi át.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Én is üdvözlök mindenkit, az ülés vezetését 

átveszem, egyben megadom a szót Font Sándor úrnak. 
 
FONT SÁNDOR (Fidesz), a bizottság elnöke: Sajnos háborús időket élünk, ezt 

önök már többször tapasztalhatták és hallhatták is tőlünk. Háborús időkben védelmi 
költségvetésre van szükség, amely megvédi az ország biztonságát, a családokat, a 
munkahelyeket, a nyugdíjakat és a rezsicsökkentést. A 2024-es költségvetés egyik 
kiemelt területe továbbra is a biztonság, ami jól látszik a honvédelemre fordítható 
összegből. A honvédelmi kiadások 2010-hez viszonyítva több mint nyolcszorosára 
nőnek, így megközelítik az 1800 milliárd forintot. A rendvédelmi kiadások 
meghaladják az 1300 milliárd forintot, ami 2010-hez képest mintegy háromszoros 
növekedést jelent. 

A 2024. évi központi költségvetés XII. Agrárminisztérium fejezete 208,8 
milliárd forint, az XLIV. Nemzeti Földalap fejezete 16,1 milliárd forint, a XIX. Uniós 
fejlesztések, ebben van a VP, MAHOP, fejezete pedig 656,5 milliárd forint előirányzatot 
tartalmaz. Ez összességében 881,4 milliárd forintot eredményez. A költségvetésen kívül 
pedig 627,9 milliárd forint közvetlen EU-támogatását kapunk. A két eredmény 1509 
milliárd forintot tesz ki. 

A magyar gazdák támogatásai 2024-ben is biztosítottak Magyarország 
költségvetésében. A fent említett forrás elsősorban a 80 százalékra emelt nemzeti 
költségvetési hozzájárulásának köszönhetően a Vidékfejlesztési Program keretében 
2021-2022-ben meghirdetett új pályázati felhívásokon nyertes gazdálkodók és 
vállalkozások projektjeihez kapcsolódó, 2024-ben esedékes kifizetések finanszírozását 
szolgálja. A pénzből mezőgazdasági és élelmiszeripari beruházások, agrár- 
környezetgazdálkodási és ökológiai gazdálkodáshoz kapcsolódó programok 
finanszírozása fog megtörténni.  

Nemzetgazdasági, sőt nemzetbiztonsági cél, hogy a magyar lakosság elsősorban 
a hazai előállítású termékeket keresse és vásárolja. Különösen így van ez az 
élelmiszerek esetében, mert nem csupán munkát ad a szektorban dolgozók számára, 
hanem - különösen veszélyhelyzetben, amelynek akár járványügyi, akár háborús okai 
vannak - ellátási biztonságot is teremt. A Magyarországon előállított termékekben a 
hazai fogyasztók jobban is bíznak, így az élelmiszer-biztonsággal kapcsolatos érzésük 
is magasabb.  
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A magyar mezőgazdaság több mint 20 millió ember élelmiszer ellátására képes. 
2010 óta az élelmiszeriparra kiemelt figyelmet fordítunk, különösen arra, hogy mind a 
kibocsájtás, mind a foglalkoztatás és az itt realizált árbevétel tekintetében is a 
legjelentősebb feldolgozóipari ágazatok között szerepel, valamint a mezőgazdaság által 
előállított termékek feldolgozása révén megkerülhetetlen iparág. Az utóbbi néhány 
évben jelentős a fejlődés, árbevétel, azon belül exportszinten főleg, de a hatékonyság is 
javul, a munkatermelékenység az elmúlt 10 évben még folyó áron is 40 százalékkal 
tudott bővülni. Jelenleg az élelmiszeripar még mindig versenyhátrányban van a többi 
ágazathoz képest, ezért fontos az, hogy egyedileg, dedikált módon segítsük szabályozási 
és támogatási szinten egyaránt. Cél, hogy minél magasabb feldolgozottsági fokú legyen 
a megtermelt élelmiszer. Ezek teljesüléséhez arra van szükség, hogy minden vállalati 
méret és minden előállítási tevékenység támogathatóvá váljon. Az elmúlt években a 
fejlesztés elsősorban a családi gazdaságokra, őstermelőkre és mikrovállalkozásokra 
fókuszált, más módon és formában tudtak csak a közepes és nagyvállalatok is forráshoz 
jutni. Itt a cél a technológiai fejlesztés, az innováció, a modernizáció, robotizáció 
fokozása, ezáltal a hatékonyságnövelés. Ehhez az élelmiszeripar szereplői számára, 
mérettől és tevékenységtől függetlenül szükséges forrást biztosítani a 2021-2027-es 
támogatási időszakban mind EU-s pénzből, mind pedig hazai forrásból. A 
mezőgazdaság költségvetése szempontjából fontos szem előtt tartani a hatékonyságot, 
fenntarthatóságot és versenyképességet.  

Zárszóként kiemelhető, hogy a mezőgazdasági ágazat kulcsfontosságú a 
gazdaság stabilitása szempontjából, hiszen, ha az időjárás nem rontja a termelési 
képességeinket, akkor a mezőgazdaság jelentős mértékben járul hozzá a hazai GDP 
növekedéshez. A hazai lakosság élelmiszer-ellátása a minden körülmény között 
biztosított, az élelmiszer-biztonság alapját pedig, az itthon megtermelt alapanyagok 
biztosítják. Kiemelt figyelmet kell fordítanunk a kutatásra és innovációra, a képzésre 
és oktatásra, a fenntarthatóságra és környezetvédelemre, végsősoron a kis- és közepes 
vállalkozások támogatására. Köszönöm a figyelmet.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Az ülés vezetését visszaadom elnök úrnak. 
 

(Az ülés vezetését Font Sándor, a bizottság elnöke veszi vissza.) 
 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Kérdezem, hogy további kérdés, hozzászóló van-e 

az első vitaszakaszban. (Nincs jelentkező.) Amennyiben nincsen, akkor szavazásra 
teszem fel a kérdést. Ki az, aki egyetért azzal, hogy a házszabályi rendelkezéseknek 
megfelelően került a törvényjavaslat benyújtásra? (Szavazás.) Ez többség. 
Bizottságunk többsége elfogadta az előterjesztést, miszerint szabályosan került 
benyújtásra az indítvány. Az első vitaszakaszt lezárom. 

Rátérünk a második vitaszakaszra, ebben a javaslatom szerint a háttéranyag 
szerint haladjunk. A háttéranyag pontjai szerint. A titkárság nekünk legyűjtötte a 
módosító indítványi sort is. Az érthetőség, együttkezelhetőség miatt a háttéranyagi 
sorszámozás szerint fogom feltenni szavazásra az indítványokat.  

Az első módosító indítvány 190. számú, amelyet Balassa Péter jobbikos 
képviselőtársunk nyújtott be, ehhez kapcsolódik a 403. indítvány. Mindig meg fogom 
jegyezni a kapcsolódó indítványokat, és a kapcsolódókkal együtt tárgyaljuk az eredeti 
első számú indítvánnyal. Kérdezem a tárca álláspontját erről az indítványról. 

 
BÉCSI JÓZSEF (Pénzügyminisztérium): Az előterjesztő nem támogatja.  
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ELNÖK: Van-e kérdés, észrevétel az indítvánnyal kapcsolatosan. (Nincs 
jelentkező.) Ki támogatja az indítványt? Kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) 2 igen 
szavazattal bizottságunk nem támogatja.  

A 191. indítvány ugyancsak Balassa Péter jobbikos képviselő indítványa, 
összefügg a 695. indítvánnyal. Kérdezem a tárca álláspontját erről az indítványról. 

 
BÉCSI JÓZSEF (Pénzügyminisztérium): Nem támogatjuk.   
 
ELNÖK: Van-e kérdés, észrevétel az indítvánnyal kapcsolatosan. (Nincs 

jelentkező.) Ki támogatja az indítványt? Kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) 3 igen 
szavazattal bizottságunk nem támogatja.  

A 192. indítvány Balassa Péter jobbikos képviselőtársunk indítványa, amely 
kapcsolódik a 414-es indítványhoz. Kérdezem a tárca álláspontját erről az indítványról. 

 
BÉCSI JÓZSEF (Pénzügyminisztérium): Nem támogatjuk.   
 
ELNÖK: Van-e kérdés, észrevétel az indítvánnyal kapcsolatosan. (Nincs 

jelentkező.) Ki támogatja az indítványt? Kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) 2 igen 
szavazattal bizottságunk nem támogatja.  

A 265. indítvány, amelyet Bencze János, itt ülő jobbikos képviselőtársunk 
nyújtott be, ez kapcsolódik a 376-os indítványhoz. Kérdezem a tárca álláspontját erről 
az indítványról. 

 
BÉCSI JÓZSEF (Pénzügyminisztérium): Nem támogatjuk.   
 
ELNÖK: Van-e kérdés, észrevétel az indítvánnyal kapcsolatosan. (Nincs 

jelentkező.) Ki támogatja az indítványt? Kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) 3 igen 
szavazattal bizottságunk nem támogatja, mert ez kisebbség.  

A 267. indítvány dr. Brenner Koloman és Bencze János jobbikos 
képviselőtársaink indítványa, amely kapcsolódik a 634-es indítványhoz. Kérdezem a 
tárca álláspontját erről az indítványról. 

 
BÉCSI JÓZSEF (Pénzügyminisztérium): Nem támogatjuk.   
 
ELNÖK: Van-e kérdés, észrevétel az indítvánnyal kapcsolatosan. (Nincs 

jelentkező.) Ki támogatja az indítványt? Kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) 3 igen 
szavazattal bizottságunk nem támogatja, ez kisebbség.  

A 272. indítvány Bencze János és Lukács László György jobbikos 
képviselőtársaink indítványa, amely kapcsolódik a 374-es indítványhoz. Kérdezem a 
tárca álláspontját erről az indítványról. 

 
BÉCSI JÓZSEF (Pénzügyminisztérium): Nem támogatjuk.   
 
ELNÖK: Van-e kérdés, észrevétel az indítvánnyal kapcsolatosan. (Nincs 

jelentkező.) Ki támogatja az indítványt? Kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) 3 igen 
szavazattal bizottságunk nem támogatja, ez kisebbség. 

A 275. indítvány Bencze János jobbikos képviselőtársunk indítványa, amely 
kapcsolódik a 393-as indítványhoz. Kérdezem a tárca álláspontját erről az indítványról. 

 
BÉCSI JÓZSEF (Pénzügyminisztérium): Nem támogatjuk.   
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ELNÖK: Van-e kérdés, észrevétel az indítvánnyal kapcsolatosan. (Nincs 
jelentkező.) Ki támogatja az indítványt? Kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) 3 igen 
szavazattal bizottságunk nem támogatja, ez kisebbség.  

 A 279. indítvány Bencze János Lukács László György jobbikos 
képviselőtársaink indítványa, amely kapcsolódik a 392-es indítványhoz. Kérdezem a 
tárca álláspontját erről az indítványról. 

 
BÉCSI JÓZSEF (Pénzügyminisztérium): Nem támogatjuk.   
 
ELNÖK: Van-e kérdés, észrevétel az indítvánnyal kapcsolatosan. (Nincs 

jelentkező.) Ki támogatja az indítványt? Kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) 3 igen 
szavazattal bizottságunk nem támogatja, ez kisebbség.  

A 280. indítvány Bencze János és Lukács László György jobbikos 
képviselőtársaink indítványa, amely kapcsolódik a 642-es indítványhoz. Kérdezem a 
tárca álláspontját erről az indítványról. 

 
BÉCSI JÓZSEF (Pénzügyminisztérium): Nem támogatjuk.   
 
ELNÖK: Van-e kérdés, észrevétel az indítvánnyal kapcsolatosan. (Nincs 

jelentkező.) Ki támogatja az indítványt? Kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) 2 igen 
szavazattal bizottságunk nem támogatja, ez kisebbség.  

A 475. indítvány Bencze János és Lukács László György jobbikos 
képviselőtársaink indítványa, amely kapcsolódik a 375-ös indítványhoz. Kérdezem a 
tárca álláspontját erről az indítványról. 

 
BÉCSI JÓZSEF (Pénzügyminisztérium): Nem támogatjuk.   
 
ELNÖK: Van-e kérdés, észrevétel az indítvánnyal kapcsolatosan. (Nincs 

jelentkező.) Ki támogatja az indítványt? Kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) 2 igen 
szavazattal bizottságunk nem támogatja, ez kisebbség.  

Én nem látok olyan indítványt, amelyről még szavaznunk kellene, ha van ilyen, 
azt kérem, jelezzék a képviselőtársaim. (Nincs jelentkező.) Bizottságunk saját szándékú 
indítvány megfogalmazására nem tett javaslatot, semelyik frakció kezdeményezése 
nem történt meg. Ezért formálisan a részletes vita lezárásához érkeztünk. Fel is teszem 
szavazásra: ki az, aki egyetért azzal, hogy a részletes vitát lezárjuk? (Szavazás.) Ez 
többség. Kérdezem, hogy ki ért egyet azzal, hogy a házszabályi kötelezettségünknek 
eleget téve a részletes vitáról szóló jelentést benyújtsuk a tisztelt Háznak. (Szavazás.) 
Egyhangú. Ezzel a napirendi pontot lezárom. Főosztályvezető úrnak köszönöm a 
kormány képviseletét.  

Egyebek  

A második napirendi pont az egyebek. Kérdés, észrevétel van-e a bizottság tagjai 
részéről? (Nincs jelentkező.) Én várhatóan a Szőlő, Bor, Pálinka Albizottság ülésének 
az összehívását még fogom kezdeményezni a rendkívüli ülésszak alatt, de még a 
parlament ülésének befejezése előtt.  

Mivel a főbizottságunknak várhatóan ez az utolsó ülése, megköszönöm a 
bizottság tagjainak a munkát, és örülök annak, hogy több ciklus után visszatértünk egy 
szakmai alapú érveléshez és vitához. Köszönöm azon albizottságok vezetőinek is, akik 
az itt felmerült, egyes szakmai vitákat az albizottságokban folytatták, hogy ott 
tárgyaljuk ki és ott mélyebb elemzést kaphattunk ágazati szereplőktől, egyesületektől 
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és a kormány részéről. Jó pihenést kívánok, akinek erre lesz lehetősége, hogy utána 
feltöltődve szeptemberben újra kezdjük a munkát. Dócs Dávidnak adok szót. 

 
DÓCS DÁVID (Mi Hazánk): Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Bizottság! 

Napirenden kívül csak egy gyors észrevételt tennék. A múltkor az Erdészeti Albizottság 
ülésén nagyon magas szakmai színvonalat produkáltak a meghívott vendégek. 
Kérdezni szeretném, hogy lehetséges lenne-e, hogy esetleg az őszi ciklus kezdésénél a 
Vízgazdálkodási Albizottság is össze tudna ülni, és egy hasonlóan magas szakmai 
grémium esetleg el tudna jönni erre.  

 
ELNÖK: Igen, ezt mindenkor az albizottság elnökénél kell kezdeményezni, okot, 

célt, indokoltságot megjelölni, hogy elnök úr is érezze, hogy oka van az összehívásnak, 
tehát serkenteni őt erre, és akkor ez létrejöhet.  

Az ülés berekesztése 

Köszönöm szépen még egyszer ezt a félévi munkát, és tényleg önfeledt és 
egészséges pihenést kívánok mindenkinek a nyárra, a parlamenti munka alatt még 
azért fogunk találkozni személyesen. Az ülést berekesztem. 

 
 

(Az ülés befejezésének időpontja: 13 óra 27 perc) 

Czerván György 
a bizottság alelnöke 

 Font Sándor 
a bizottság elnöke 

Jegyzőkönyvvezető: Lajtai Szilvia 


